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InSlovo starosty

Vážení spoluobčané, 
vánoční svátky a začátek roku byly v Zákupech, řekl bych 
hodně netradiční. Vlivem extrémního počasí třikrát 
zazlobila Svitávka. První velká voda přišla před Vánoci, 
kdy vlivem silného deště nastoupala během noci voda 
ve  všech tocích regionu, Ve Svitávce nevyjímaje. První 
zprávy z toku nad námi byly z Lindavy a Velenic, kde 
voda zaplavila zahrady podél řeky. Vody ale nebylo tolik, 
aby došlo k vážnějšímu ohrožení majetku či zdraví osob. 
Situace se během následujícího dne uklidnila. Před 
Štědrým dnem přišlo však extrémní sněžení a místy 
napadlo přes dvacet centimetrů sněhu. Prudké oteplení 
a další srážky však zdvihly hladiny řek. Byla to tak trochu 
jiná velká voda. Celou noc na Boží hod měla Svitávka 
desítky přítoků, voda se valila z polí a luk, hladina řeky 
extrémně rychle stoupala a nebylo jednoduché 
odhadnout, kolik vody celkem přiteče do Zákup. Velenice 
byly opět zaplavené, tentokráte mnohem více než 
předchozí dny, voda byla i v domcích podél řeky. Ve tři 
hodiny ráno však voda v řece začala klesat. V Zákupech 
se zastavila těsně pod druhým stupněm povodňové 
aktivity, který tedy nakonec nebyl vyhlášen. Během dne 
došlo k poklesu hladiny v řece a situace u nás 
se  uklidnila. Českou Lípu a okolí však zaplavila 
Ploučnice, došlo k zaplavení zahrádkářské kolonie 
a  studená voda se dostala i do řady objektů. Začátkem 
ledna udeřily silné mrazy a Svitávka na částech svého 
toku v Zákupech zamrzla. Ledové kry se uvolnily 
a na mnoha místech vytvořily pevné zamrzlé hráze, které 
se  navyšovaly o další kry a hladina řeky tak rychle 
stoupala. Byl tedy vyhlášen druhý povodňový stupeň tak, 
abychom mohli do koryta řeky uvolnit její tok. Naši 
dobrovolní hasiči v mrazu odstraňovali kry za pomocí 
seker a lopat. Tam kam se nedostal bagr, museli hasiči. 
Během celého dne odstraňovali ledové hráze po  celém 
toku řeky od Zákup až do Božíkova. Svitávka se dostala 
do normálu. 
Doufejme, že vrtochy přírody se Svitávkou si dají 
na  dlouhou chvíli pokoj. Nebyly to jednoduché dny 
a  já  bych rád poděkoval za nasazení, práci a obětavost 
našim dobrovolným hasičům, členům povodňové 
komise, městské policii, pracovníkům technických služeb 
a řadě dalších. 
Klidné zimní dny 

Ing. Radek Lípa,  
starosta města 

Rada města Zákupy 28. 12. 2023 a 10. 1. 2024 

Pozemky a věcná břemena 
Rada města Zákupy schválila: 
- pronájem části pozemku p. č. 879 o výměře 

cca  211  m2, účel: rekreační plocha, a části 
p. č. 740 o výměře cca 155 m2 (ideální část o velikosti 
j e d n a č t v r t i n a s p o l ečně už í v a n é p l o c h y ) , 
účel: společný dvůr, vše v k. ú. Kamenice u Zákup, dle 
zákresu, na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní 
lhůtou, za nájemné 0,75 Kč/m2/rok, a uzavření 
nájemní smlouvy s občankou Zákup,  

- pronájem části pozemku p. č. 879 o výměře 
cca  162  m2, účel : rekreační p locha, část i 
p.  č. 740 o výměře cca 49 m2, účel: rekreační plocha, 
a  části p. č. 740 o  výměře cca 155 m2 (ideální část 
o  velikosti jedna čtvrtina společně užívané plochy), 
účel: společný dvůr, vše v k. ú. Kamenice u Zákup, dle 
zákresu, na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní 
lhůtou, za nájemné 0,75 Kč/m2/rok, a uzavření 
nájemní smlouvy s občanem Zákup, 

- pronájem části pozemku p. č. 740 o výměře 
cca  424  m2, účel : rekreační p locha, část i 
p.  č.  740  o  výměře cca 189 m2, účel: ostatní plocha, 
a  části p.  č.  740  o  výměře cca 310 m2 (ideální část 
o  velikosti dvě čtvrtiny společně užívané plochy), 
účel:  společný dvůr, v k. ú. Kamenice u Zákup, dle 
zákresu, na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní 
lhůtou, za  nájemné 0,75 Kč/m2/rok, a uzavření 
nájemní smlouvy s občany Zákup, 

- umístění a provedení stavby „ZÁKUPY - vodovodní 
a kanalizační přípojka pro č.p. 2 k.ú. Božíkov“ na části 
pozemku p. č. 1579/13 v k. ú. Božíkov v rozsahu 
zakresleném v situačním snímku, a uzavření dohody, 
která je součástí tohoto usnesení jako příloha, 
s občanem Zákup, 

Správa bytového fondu města  
Rada města Zákupy schválila: 
- uzavření nájemních smluv s nájemci bytů v majetku 

města Zákupy, jejichž nájemní smlouvy končí ke dni 
29. 2. 2024, na dobu uvedenou v důvodové zprávě, 

- uzavření nájemní smlouvy na služební byt č. 10 
o  velikosti 1+3 na adrese Nové Zákupy 520, Zákupy 
s  občanem Zákup, po dobu výkonu funkce správce 
sociálních bytů v nemovitosti na adrese Nové Zákupy 
520, Zákupy, nejdéle však do 31. 12. 2024. 

- uzavření podnájemní smlouvy na byt č. 2 na adrese 
Gagarinova 327, Zákupy na dobu určitou od 1. 2. 2024 
do 31. 1. 2025 na základě žádosti občanky Zákup, 
s občanem Zákup. 

Rada města Zákupy vzala na vědomí oznámení 
o  stanovení ceny tepelné energie z tepelných zařízení 
v  Zákupech pro rok 2024, schválila s účinností od 
1.  1.  2024 dodatek č. 17 Ceny tepelné energie (médií) 
a  předpis záloh na rok 2024/1 ke Smlouvě o dodávce 
a  odběru tepla a TUV se společností RK Kouba s. r. o., 
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Tichá 245, Zákupy, IČ 09510958, kterým se mění dodatek 
č. 16 – Ceny médií a předpis záloh na rok 2023/1 ze dne 
21. 12. 2022, schválila s účinností od 1. 1. 2024 dodatek 
č. 14 Ceny tepelné energie (médií) a předpis záloh na rok 
2024/1 ke Smlouvě o dodávce a odběru tepla a TUV 
se  společností RK Kouba s. r. o., Tichá 245, Zákupy, 
IČ 09510958, kterým se mění dodatek č. 13 – Ceny médií 
a předpis záloh na rok 2023/1 ze dne 21. 12. 2022 
a  pověřila starostu města k podpisu dodatku č. 14 
a dodatku č. 17 uvedených smluv v předloženém znění. 

Veřejné zakázky  
Rada města Zákupy vzala na vědomí zrušení výzvy 
k zaslání cenové nabídky – cenového marketingu na akci 
„Vybavení kulturního domu“ a schválila zadání nového 
cenového marketingu dle bodu 3 Směrnice MěÚ č. 3/2023 
o veřejných zakázkách malého rozsahu na akci „Vybavení 
kulturního domu“, dle důvodové zprávy.  

Finanční záležitosti 
Rada města Zákupy schválila: 
- rozpočtové opatření č. 17/2023 na straně příjmů 

ve výši 665.000 Kč a na straně výdajů ve výši 665.000 
Kč, 

- Ceník pro veřejné pohřebiště Zákupy, Kamenice, 
Brenná a vzor smlouvy o nájmu hrobového místa 
v předloženém znění s účinností od 15. 1. 2024, 

- Vlastenecko dobročinnému sdružení obce baráčníků 
Zákupy, Borská 5, Zákupy, IČ 004 65 879 individuální 
dotaci v oblasti kultury v roce 2024 ve výši 30.000 Kč 
a  uzavření veřejnoprávní smlouvy č. B 09-01/2024 
s uvedeným spolkem.      

Rada města Zákupy schválila prodej stavby „Zákupy, 
ul. Gagarinova - vodovod a kanalizace do p.p.č. 1609/1- 
II.etapa“ CL 072 037 (vodovod o celkové délce 286,7 m 
a kanalizace o celkové délce 283,3 m) na p. p. č. 1609/1, 

1609/15, 1609/5 vše v k. ú. Zákupy, které nejsou 
předmětem prodeje, Severočeské vodárenské společnosti 
a. s., Přítkovská 1689, Teplice, IČ 490 99 469 za cenu dle 
znaleckého posudku ve výši 2 322 750 Kč + 21 % DPH, 
uzavření Kupní smlouvy, Smlouvy o peněžitém příplatku 
mimo základní kapitál a  Dohody o započtení pohledávek 
č. CES 2668/2023/ARSO.  

Komise RM 
Rada města Zákupy vzala na vědomí zápis z jednání 
komise pro kulturu a cestovní ruch ze dne 6. 12. 2023.  

Další usnesení 
Rada města Zákupy v souladu s § 13a odst. 3 zákona 
č. 301/2000 Sb., o matrikách, jménu a příjmení a o změně 
některých souvisejících zákonů, ve znění pozdějších 
předpisů s účinností od 1. 1. 2024 určila místem 
přijímání prohlášení o vstupu do partnerství obřadní 
místnost radnice města Zákupy a stanovila dobu určenou 
k přijímání prohlášení o vstupu do partnerství v úředně 
určené místnosti pátek v době od 9:00 do 15:00 hodin. 
Rada města Zákupy revokovala usnesení č. 467/2021/RM 
ze dne 13. 5. 2021, kterým došlo k vyčlenění pokojů č. 7, 8 
a 9 na adrese Nové Zákupy 520, Zákupy z bytového fondu 
města Zákupy a k použití těchto pokojů pro krizové 
bydlení, jelikož byly tyto pokoje přestavěny na bytovou 
jednotku, která je určena pro ubytování uprchlíků 
z Ukrajiny. 
Rada města Zákupy vzala na vědomí výroční zprávu 
za  rok 2023 „Poskytování informací podle zákona 
č.  106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, 
ve znění pozdějších předpisů“. 

Marie Svobodová 

Informace pro občany

POPLATKY - UPOZORNĚNÍ!!! 
Výše poplatků za komunální odpad a psy zůstává ve stejné výši 
jako loni. 
Splatnost poplatku ze psů je 15. 2. 2024. 
Splatnost poplatku za komunální odpad je ke 31. 5. 2024. 

Známka na nádobu komunálního 
odpadu se od letošního roku nelepí 
(nevydává). 

     

 Gabriela  Štummerová  
  MěÚ Zákupy 
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MŠ NOVÉ ZÁKUPY

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA – Každá koruna pomáhá 

Tříkrálová sbírka je krásná a dlouholetá tradice. Jejím 
posláním a výjimečností je přinést osobně do každé 
domácnosti přání radosti, zdraví a požehnání do nového 
roku. Tříkrálová sbírka je naší srdeční záležitostí.  

Děti ze školky se již tradičně převlékly do kostýmů, 
nasadily koruny a vydaly se za klienty domova důchodců. 
Vybraný příspěvek ze sbírky jsme společně poté odnesli 
na Městský úřad v Zákupech. Příspěvkem jsme podpořili 
školní svoz zdravotně handicapovaných dět í 
z Českolipska a Novoborska.   

Děkujeme domovu důchodců za spoluúčast při 
charitativní akci. Moc si vážíme ochoty lidí pomáhat.   

ŠKOLKA V NOVÝCH ZÁKUPECH SLAVÍ  
10 LET OD OTEVŘENÍ 
Školka v Nových Zákupech je odloučeným pracovištěm 
Základní školy a Mateřské školy Zákupy, příspěvková 
organizace. V provozu je od 1. 1. 2014.  

Prvně se dětem otevřely dveře 6. ledna 2014. 
Do jednotřídky nastoupilo 21 dětí.  

V rekonstruované přízemní budově byla 1 třída 
s  jídelnou, umývárnou a šatnou dětí. V červenci 2022 
proběhla rekonstrukce MŠ z důvodu rozšíření kapacity. 
Vznikla tím další třída, samostatná lehárna a nové 
sociální zařízení.  

Celková kapacita MŠ je v současné době 50 dětí. 
Momentálně školku navštěvuje 42 dětí nejen z Nových 
Zákup, ale také z okolních obcí.  

Iva Mužíková 
učitelka MŠ Nové Zákupy 
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VÁNOČNÍ  TURNAJE       

Náš „Vánoční turnaj – poslední smeč” jsme uspořádali 
v  sobotu 16. prosince. Byl to již 38.  ročník, který jsme  
tentokráte uspořádali pouze pro současné členy našeho 
oddílu. 

Zahrát si přišlo 18 členů oddílu. Hráči byli losováním 
rozděleni do tří skupin. Zde hrál každý s každým utkání 
na 3 vítězné sety. Ze skupin postoupilo do finálového 
pavouka 8 nejlepších hráčů. Do finále se dostala 
vyřazovací formou dvojice Hübsch – Brůžek. Vyhrál Otta 
Hübsch a stal se tak vítězem turnaje, 2. místo obsadil 
Petr Brůžek ml. a 3. místo si vybojoval Petr Moravčík 
vítězstvím nad Markem Bártou, který skončil čtvrtý. 
Všichni tito hráči dostali diplom a byli odměněni 
dárkovými balíčky. Ostatní hráči hráli soutěž útěchy také 
formou pavouka. Tuto soutěž vyhrál Vladimír Kulhánek, 
který byl též odměněn. Turnaj měl hladký průběh, hráči 
byli spokojeni s jeho organizací a příznivou atmosférou. 

Po turnaji následovala členská schůze hráčů našeho 
oddílu. 

27. prosince se 6 našich hráčů zúčastnilo Vánočního 
turnaje ve Svoru. Turnaje se celkem zúčastnilo 24 hráčů, 
kteří byli rozděleni do skupin, kde se utkali o postup do 
finálového pavouka. To se podařilo i čtyřem našim 
hráčům. Vyřazovacím způsobem se do finále probojoval 
Otta Hübsch, který finále vyhrál a stal se tak vítězem 
turnaje. Získal putovní pohár, a tak jako všichni 
3 nejlepší hráči, i finanční odměnu. 

Za oddíl stolního tenisu M. Hovorka

ODDÍL STOLNÍHO TENISU



6

TJ VOLEJBAL ZÁKUPY



7

TJ VOLEJBAL ZÁKUPY
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Co nejspíš nevíte o volejbalu v Zákupech 
Náš seriál z minulosti oddílu volejbalu v tomto čísle míří 
do let 1974-1978. 
1974 - žáci oddílu odbíjené zvítězili v krajském kole 
SHMP v Teplicích a pod vedením trenéra Klimpery 
postoupili na mistrovství ČSR, ale muži téhož oddílu 
sestoupili jak z  KP I. tř., tak z KP II. tř. Reputaci 
si vylepšili v turnaji Nástupu, kde obsadili 1. a 3. místo. 
V 2. ročníku zimního turnaje zvítězil Spartak Pernštejn, 
ve 14. ročníku PPMZ mezi 16 účastníky vyhrála Jiskra 
Bižuterie Jablonec. Dorostenci zvítězili v OP a postoupili 
do KP, žáci získali 6. místo ve finále školních družstev 
ČSR. 
1975 - odbíjenkáři obsadili v KP II. tř. 5. místo, žáci 
v okresním kole SHMP byli první, v KP pátí a v poháru KP 
čtvrtí. Dorostenci v KP pátí a v Severočeském poháru 
rovněž pátí. Vítězem 3. roč. únorového turnaje se stal 
opět Spartak Pernštejn. Mezi rekordním počtem 
21  v  dalším ročníku letního turnaje o PPMZ zvítězil 
Sokol Horní Růžodol. Dále byl uspořádán 1. roč. turnaje 
Osvobození, v němž zvítězil Baník Hamr. Oddíl v tomto 
roce získal titul „Vzorný“ 3. stupně. Členové oddílu 
odpracovali 950 hodin na údržbě svého areálu 
i  ve  prospěch města. Pořadatelství Běhu mládeže 
zámeckým parkem převzal oddíl sportovní gymnastiky. 
1976 - oddíl odbíjené obhájil v tomto roce titul „Vzorný“ 
2. stupně. Jeho členové odpracovali 1498 hodin. Muži 
se  umístili v KP II. tř. na 4. místě, „B" družstvo v OP 

na místě 3. Dorostenci v KP obsadili 5. příčku, žáci v KP 
byli třetí a druhé družstvo dorostu zvítězilo v OP. 
Ve 4.  ročníku únorového turnaje zvítězil znovu Spartak 
Pernštejn, 16. ročník PPMZ mezi 19 družstvy vyhrál 
Baník Hamr. Zákupští muži se umístili v poháru Nástupu 
na 2. místě, stejně jako ve své skupině Českého poháru 
a na turnaji v Doksech. 
1977 - OP: žáci 1., muži "B" 3., KP II. tř. muži 8., KP 
dorostenci 3. a žáci 4. V 17. roč. PPMZ bojovalo 
18  družstev a zvítězila Akuma Mladá Boleslav. 
V  5.  roč.  únorového turnaje zvítězil Baník Hamr. 
Na  turnajích v Jablonném a v Poháru osvobození 
v Zákupech zákupští muži zvítězili, druzí byli v Litvínově 
a v Mimoni. Čtvrté místo obsadili ve finále ČSR 
zemědělských a vesnických družstev. Zákupský oddíl byl 
vyhlášen nejlepším oddílem okresu. 
1978 - volejbalisté uspořádali 6. ročník únorového 
turnaje, ve kterém znovu zvítězil Spartak Pernštejn. Mezi 
18 účastníky turnaje o PPMZ byla nejlepší Slavie Liberec. 
Výsledky zákupských volejbalistů byly slušné: žáci 
se stali přeborníky okresu, dorostenci byli 4. v KP, muži 
v  KP II. tř. i v OP obsadili shodně 7. místo. V turnaji 
Nástupu byli 3. a 4., v KP vesnických družstev první 
a ve finále ČSR této kategorie 5., na turnaji v Bechyni 1., 
v Mimoni 2., ve Studenci 3. Zákupští byli znovu 
nejlepším oddílem okresu. 

Za oddíl volejbalu Ondřej Průcha  

TJ VOLEJBAL ZÁKUPY

LEVICOVÝ KLUB ŽEN

Pozvánka  

Levicový klub žen Zákupy s finanční 
podporou města Zákupy Vás srdečně zve na 
oslavu MDŽ, která se koná v sobotu 
9.  3.  2024 od 14 hodin ve školní jídelně 
v Zákupech. 
Program: vystoupení dětí z MŠ Nové 
Zákupy, soutěž o nejlépe upečenou buchtu, 
tombola a malé občerstvení, k tanci 
a poslechu hraje pan Šefčík. 

Srdečně zvou pořadatelé 
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Za Pepou Urbanem 

V závěru roku 2023 zasáhla Divadelní spolek 
Havlíček smutná zpráva. Na Štědrý den, ve věku 
nedožitých 83 let, odešel Josef Urban. 
Pro všechny „Havlíčkovce" to znamená ztrátu, 
se  kterou se nedá jen tak lehce smířit. Pepa, 
neboť právě  tak j sme mu vš i chni ř íka l i , 
byl  dobrou duší té naší divadelnické bandy. 
A jestliže se občas říká, že každý je nahraditelný, 
v případě Pepy tohle neplatí. Pepa byl členem DS 
sice „jen" až od roku 2005, ale dobré práce, 
ať s materiálem, technikou nebo jako herec (a ty 
jeho řízky, mňam...) stačil pro spolek vykonat 
víc, než kdokoliv další, zkrátka chlap do 
nepohody.  
A všechno vždycky s pověstným klidem, 
humorem a dobrou náladou. Vždy byl připravený 
ochotně pomoci, nikdy nezkazil žádnou legraci. 
A tak, Pepo, ať tě tvůj nadhled a příslovečný 
klídek provází i tam nahoře. 

Děkujeme, Pepo!  

    

  Za DS Havlíček Zákupy Bob Bartoš 

VZPOMÍNKA

KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ

Činnost klubu aktivních seniorů v roce 2023 

Klub aktivních seniorů Zákupy byl založen v roce 2018. 
V  současné době má 27 členů. Jeho hlavní činností 
je  snaha o aktivní život členů a i ostatních seniorů 
v Zákupech. 
Klub spolupracuje se spolkem CJU3V Česká Lípa 
a je členem Krajské rady seniorů Liberec. 
V roce 2023 jsme se zúčastnili společně celkem 25 akcí. 
Z toho jsme většinu z nich pořádali – například: výstup 
na Ralsko, výlet na zámek Lemberk a na zámek Benešov 
nad Ploučnicí, výlet na vinobraní v hotelu Port, turnaj 
v  šipkách, posezení nad knihami v knihovně, výstup 
na Kamenický vrch na Silvestra. 
Aktivně se účastníme zájezdů pořádaných českolipským 
spolkem seniorů CLU3V. V roce 2023 jsme byli např. 
v  Praze na projížďce parníkem a komentované 
procházce, v ZOO Liberec, na zámku Sychrov, na zámku 
v Děčíně a  v děčínské ZOO.  
Aktivně jsme se zúčastnili akcí pořádaných Krajskou 
radou seniorů, především sportovních her seniorů – 
dokonce za zákupské seniory soutěžila 2 družstva. 
Zúčastnili jsme se i pobytu v Sezimově Ústí, senior 
kempu v Krčkovicích a ještě řady dalších akcí. 

Společně se účastníme i akcí pořádaných v Zákupech – 
Masopust, den dětí, den her pro seniory či divadelní 
představení. 
Mnoha z těchto akcí bychom se pravděpodobně nemohli 
zúčastnit, kdybychom neměli finanční podporu ze strany 
města. 
Naše velké přání je scházet se pravidelně každý týden. 
Naši činnost by to určitě obohatilo. Nakoupili jsme 
například  několik stolních her pro seniory na trénování 
paměti, nemáme je však kde hrát. Před volbami kandidáti 
slibovali, že nejen nám, ale i ostatním spolkům 
v  Z á k u p e c h , z a j i s t í v h o d n é z á z e m í . Vě ř í m , 
že ve zbývajících dvou letech volebního období se podaří 
našim zastupitelům tento slib splnit. 

Ing. Jiřina Fridrichová,  
předsedkyně spolku 
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A je to již minulostí. Ptáte se, co je minulostí? No přece 
10. ročník silvestrovského výstupu na Kamenický vrch. 
Jsem rád, že se tu na stránkách zákupského zpravodaje, 
mohu podělit o dojmy z  této již tradiční akce. Rok 
od  roku se řady těch, kteří vyráží na kopec, rozrůstají. 
V tom desátém nás již bylo 143, což bylo zatím v historii 
nejvíce. V  posledních ročnících tato akce nabývá 
na  popularitě. Přijíždějí sem i lidé ze širokého okolí 
(Česká Lípa, Doksy, Mimoň, Horní Libchava, Nový Bor). 
Zároveň bych chtěl poděkovat Městu Zákupy, které nám 
přispělo finančním darem v hodnotě  4000,- Kč. 

Každý účastník si odnesl pamětní list. Pro děti a něžné 
pohlaví byla připravena sušenka. Bylo pamatováno 
i  na  ty, kteří si nepřinesli špekáčky na opékání. 
Zpestřením akce, jak se již v posledních letech stalo také 

tradicí, byl vodník, samozvaný to vévoda vodník 
zákupský, ztělesněný zakladatelem pochodu Milošem 
Pacholíkem. O dobrý průběh se staral „Klub aktivních 
seniorů Zákupy,“ který je pořadatelem akce. Závěrem 
bych dodal, že akce se vydařila nejen díky počasí, které 
bylo nádherné, ale i díky lidem, kteří dělají nejen něco 
pro zdraví, ale vnesli do tohoto setkání krásnou 
přátelskou atmosféru. Díky. Vodník. 

Za Klub aktivních seniorů Miloš Pacholík 

KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ
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FIRMA EDUARDA HELDA 
V letošním roce oslavíme výročí 140 let od vzniku firmy 
a  její nepřetržité výroby, podniku, který založil Eduard 
Held.  Eduard Held se narodil 13. března 1864 v Novém 
Šidlově. Po absolvování českolipského německého 
gymnázia v 15 letech jej rodiče dali vyučit obchodním 
příručím do českého velkokoloniálu rodiny Hrodkových 
v  Brandýse nad Labem. Jako osmnáctiletý se vrátil 
do  Zákup a chtěl si otevřít vlastní obchod. Na zřízení 
obchodu a nákup zboží neměl peníze, tak začal sbírat 
starý papír, který měnil v tehdejší mimoňské papírně 
za  nový papír, z něhož mu zaměstnanci lepili pytlíky 
pro  obchodníky.  Další rok 1884 byl významný, neboť 
dvacetiletý Held založil někde na předměstí Zákup „Erste 
österreichische Pathenbrief-und Luxuspapier 
Fabrik“ (První rakouská továrna na kmotrovské listy 
a luxusní papír).  

Eduard Held tehdy žil s Antonií Buschmannovou. 
Pro  rozvoj výroby poslal Held manželku „na zkušenou“ 
do německých papíren a tiskáren. Po jejím návratu 
rozšířili výrobu sáčků o kmotrovské listy a navštívenky. 

Manželka mu bohužel v šestadvaceti letech zemřela 
na tuberkulózu, Held zůstal se svými dvěma dcerami sám 
a snažil se jim najít matku. Při svých obchodních cestách 
se v Českém Dubu (Böhmisch Aicha) seznámil 
s  devětadvacetiletou dcerou nájemce hostince 
„U dubu“ (Gasthof zur Aicha) Annou  Barthovou.   Roku 
1893  slavili  svatbu.   O rok později spolu koupili největší 
dům na Tržním náměstí, tzv. Panský dům (Herrenhaus) 
za 15 t is íc z latých. Př ízemí domu pronajal i 
obchodníkům, v levé horní části (dnes je tu muzeum) 
otevřeli pohostinství, které vedla Anna. Díky jejím 
zkušenostem z otcovy hospody získala koncesi 
na  provozování pohostinství, na průčelí domu se vedle 
textu „Erste österreichische Pathenbrief und 
Luxuspapier-Fabrik objevil i nápis Hotel Herrenhaus. 
V zadní části dvora zřídili výrobu papírového zboží,  Held 
se stali členem  zastupitelstva a během dalších let se jim 
narodil syn Eduard a Rudolf-Karl. V roce 1901 byl Eduard 
Held zvolen poprvé na pětileté období starostou města, 
v roce 1909 se stal otcem syna Waltera. Na počátku roku 
1910 zadal Held mimoňskému staviteli Ottovi 
Schicketanzovi přestavbu domu na náměstí. V únoru 
díky příznivému počasí stavba započala  a původní 
empírový dům se proměnil ve vznosnou secesní 
trojpodlažní budovu s polovalbovou střechou, 
se zdobnou secesní fasádou s párovou bosáží a zdobnými 
suprafenestrami. Stejný stavitel potom postavil 
i  rodinnou vilu v dnešní Nádražní ulici. Firmě Eduarda 
Helda se dařilo, mívala stánky na německých 
významných výstavách a vzorkové prodejny ve Vídni, 
Praze, Budapešti, Hamburku a Curychu. V rodině se však 
schylovalo k dramatu. Po narození posledního syna 
trpěla Anna Heldová bolestmi v kříži, podstoupila 
operaci, ale bohužel 1. července 1911 zemřela na 
pooperační komplikace. Held se s nemocnicí několik 
měsíců soudil, ale bezvýsledně. Po osmi měsících se pro 
některé překvapivě (oženil 15. února 1912 v Mošnově) 
s  osmatř icetiletou vdovou Olgou Steffanovou 
z  Hustopečí nad Bečvou. Toho roku se stal Held také 
dlouholetým starostou. V následujícím roce odjel 
do  Francie na zkušenou syn Eduard a 11. června 1914 
se  Heldovým narodila poslední dcera Olga Tereza.  
Vypukla však první světová válka. Heldovi oba starší 
synové narukovali a shodou šťastných okolností přežili 
a vrátili se domů. Válka skončila, vznikla Československá 
republika. Snahou některých německých politiků bylo 
odtrhnout převážně německé pohraničí a připojit 
je  k  Německu nebo Rakousku. Zde na severu Čech 
vyhlásili provincii Deutschböhmen s hlavním městem 
Libercem. V České Lípě však sídlilo velitelství 
náhradního praporu 18. pěšího pluku a v Zákupech jeho 
rekonvalescenční oddělení pro 300 mužů pod velení plk. 
Jenčka. Ti převzali moc a od 30. října počali obsazovat 
bez výstřelu kraj. Held dostal důvěru svých spoluobčanů 
i nového státu a zůstal nadále starostou. V létě roku 1919 
se vrátil Rudolf-Karl a na podzim Eduard. Po návratu 

EDUARD HELD MUZEUM
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nejstaršího syna mu otec Held předal postupně firmu. 
Společným úsilím firma prosperovala a dosahovala 
v následujících letech svého největšího rozkvětu. Přibyly 
filiálky v duryňském městečku Lauscha a Záhřeb. 
Továrna mě la 360 zaměstnanců , exportovalo 
se  na  všechny kontinenty a v cizině měly Zákupy šest 
obchodních zástupců. Hlavní účet měla firma 
u  Živnostenské banky v novorenesančním paláci 
čp.  858/  I v ulici Na Příkopě 20. Po postavení vily byla 
zřízena v  budově na náměstí namísto bytu v přízemí 
účtárna a  vchod. V účtárně pracovali mimo Rudolfa-

Karla a  Eduarda st. účetní Lorenz a dvě dívky. Nad 
účtárnou byl byt ve stejné velikosti nejmladšího syna 
Waltera. Ve  velkém sále, kde bylo předtím pohostinství 
(a  dnes muzeum), se vyráběly vánoční lamety. Další 
náplň vánoční výroby tvořily ozdoby na štědrovečerní 
stromky. Zhotovovaly se navíjením vaty s pojivem na trn 
v rotační formě. Vyschlé ozdoby byly ručně malovány 
a  posypávány skelnou drt í . V pozdě jš í době 
se  dopracovávaly zdobením foukané skleněné ozdoby 
včetně ptačích motivů (ty se však v Zákupech nefoukaly, 
jen dodávaly). Ve velkých objemech se nadále vyráběly 
kmotrovské listy a církevní obrázky. Pro karnevaly 
se  zhotovovaly girlandy, lampiony, masky, konfety 
a  serpentýny. V menší patrové budově u řeky byla 
truhlářská dílna, lisovna a stáj pro koně, v prvním patře 
bylo obchodní oddělení. Kočí Löfler bydlel v budově 
sousedící s hlavní tovární budovou na náměstí. Výrobní 
budovy ale přestávaly stačit, postavila se proto další 
budova pro výrobu serpentýn za Svitávkou. V roce 1924 
opět nestačily výrobní prostory v hlavní budově 
na  náměstí. Osvědčený mimoňský stavitel Otto 
Schicketanz zboural proto následující rok spodní budovu 
a přistavěl moderní severní trakt třípatrové budovy 
s  velkými, tabulkami zasklenými okny. Vytápění bylo 
v každém patře zajišťováno jednotlivými kamny na dřevo 
a uhlí (což bylo v prostředí papírové výroby riskantní – 
přesto v Heldově továrně hořelo jen jednou). 
Šestnáctileté starostování Eduarda Helda skončilo roku 
1928, v jeho čtyřiašedesáti letech. Velkou hospodářskou 
krizi Heldova firma ustála, mimo papírenskou činnost 

provozovala povoznictví, sadařství a zahradnictví. 
Sociální bouře nezaměstnaných v pohraničí, kde byla 
nezaměstnanost násobně vyšší než ve vnitrozemí, vedly 
po nástupu nacismu k nacionalistickým bouřím. 11. října 
1933 by la v Zákupech za ložena Henle inova 
Sudetendeutsche Heimatsfront, pozdější SdP. Eduard 
Held zemřel 3. května 1937. O rok později 29. září 1938 
byla podepsána mnichovská dohoda a 9. října vítali 
místní Němci wehrmacht na náměstí. Ve válečných 
letech se v továrně vyráběly mimo klasických výrobků 
izolační obaly na potrubí pro válečné lodě a ponorky 
a  pracovalo zde 35 francouzských válečných zajatců. 

9.  května osvobodil Zákupy 1. ukrajinský front 
s polskými jednotkami. Během roku a půl bylo ze Zákup 
odsunuto 3300 sudetských Němců a zůstalo zde pouze 
31 rodin českých nebo smíšených. Mezi odsunutými byla 
i Heldova rodina. Domy po Němcích získali od Úřadu pro 
osidlování pohraničí, který byl v gesci KSČ, noví 
osídlenci. Správcem Heldovy továrny se stal Rudolf 
Kalina, jak vzpomínala Božena Pittermanová (později 
Koucká), která přišla z Plas do účtárny k hlavnímu 
účetnímu Bendovi. Dalším správcem byl Jiří Rubišar, 
vystřídal jej Fišer, který bojoval za války na západní 
frontě. Po něm nastoupil Jan Šot a spravoval firmu 
do 25. 2. 1948. Po tomto zlomovém datu se stal správcem 
Josef Thér ze  Zákup a začalo se s výrobou tkzv. 
„májového zboží“. Od 1. července 1949 byla továrna 
začleněna do  Severočeských papíren, národní podnik 
v  České Kamenici jako závod Zákupy. V letech 1949 
až  1950 bylo zřízeno ústřední topení v hlavní tovární 

EDUARD HELD MUZEUM
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budově na  náměstí a vylity nové asfaltové podlahy. 
Od  27. září 1951 se název změnil na Děčínské papírny, 
n.p., závod Zákupy a prvním vedoucím závodu se stal 
Bohuslav Dobiáš. Dalším vedoucím závodu se stal Josef 
Vacek. Doplňkový program tvořily krabice na zářivky 
pro  Teslu n.p. Holešovice a proložky z šedé lepenky 
pro  ústeckou Setuzu. Závod vlastnil nákladní Aero 150 
a později Robur s plachtou, jak vzpomínal Jaroslav Mišák, 
který nastoupil do údržby v roce 1959. Od roku 1960 

bylzávod začleněn pod 
OPMP – Okresní podnik místního průmyslu, závod 216 
Zákupy. Vedoucím zůstal Josef Vacek a mistrem Zdeněk 
Středa. V těchto letech se  v  Zákupech vyrábělo přes  
milion národních mávátek, 250 tisíc ostatních mávátek, 
160 tisíc karnevalových masek, 400 nasazovacích hlav, 
800 tisíc maškarních čepic a stovky tisíc lampionů. 21. 
srpna 1968 obsadila Československo Sovětská armáda, 
jen zde v Nových Zákupech se ubytovalo na 4000 vojáků 
s důstojnickými rodinami – 278. gardový motostřelecký 
pluk. Následovaly komunistické čistky, po nichž přišel o 
místo vedoucího Josef Vacek a jeho funkci obsadil Karel 
Novotný. Do  továrny byl zakoupen německý stroj na 
výrobu serpentýn Goebel, plizovací stroj na lampiony od 
firmy Rabowski ze Západního Berlína, italský výsekový 
lis IMPERIA Modello C firmy Rabolini a nákladní auto 
Avia 31L- valník s plachtou. Z něho se skládalo 
vysokozdvižným vozíkem DESTA. Začalo se exportovat 
do Holandska přes Podnik zahraničního obchodu (PZO) 
Ligna Praha – serpentýny a krepová tráva, jež vznikala 
na čtyřech strojích vlastní konstrukce Miroslava Jersoně 
z podnikového ředitelství v Mimoni. Roku 1978 odešel do 
Mimoně Karel Novotný na funkci referenta pro zvláštní 
úkoly a vedoucím se stal od roku 1979 Jaroslav Kopp, 
který přišel z Tabákového průmyslu v Kutné Hoře. 
Mistrovou mu byla Milada Řeháčková, expedici dělala 
Božena Koucká. V období normalizace stoupla výroba 
májového zboží, národních mávátek se dělalo přes dva 
miliony a vyráběli je vězňové ze Stráže pod Ralskem, 
vězeňkyně ze Všehrd u Chomutova a vazební věznice 
v  Liberci (ve stavu „zaměstnanců“ byl například v roce 

1988 ve Stráži Ivan „Magor“ Jirous). V roce 1986 odešel 

Jaroslav Kopp do Krkonošských papíren a na jeho místo 
byl jmenován Ing. Zdeněk Rydygr, mistrovou se stala 
Vladimíra Kamenská. Po sametové revoluci rozhodl 
tehdejší ředitel OPMP Oswald Hoffmann o privatizaci po 
jednotlivých provozovnách. O Zákupy projevil zájem 
Němec Armin Nitschke z Grimmy v Sasku, jenž dosáhl 
přímého prodeje u ministra pro privatizaci Tomáše Ježka. 
Ke koupi však nedošlo a zákupská papírna šla do veřejné 
dražby. Koupila ji 21. 3. 1994 nově ustavená společnost 
s ručením omezeným Papírenská výroba a obchod (PVO). 
Měla 5 společníků – PZO Lignu Praha, otce a syna 
Kotyzovy, Ilonu Šolínovou a Zdeňka Rydygra. Po úmrtí  
Ing. Kotyzy přešel podíl na syna, který po splacení úvěru 
chtěl s Lignou Praha ovládnout firmu bez vyplacení 
zbylých dvou společníků. Ligna neposlala na účet PVO 
2  miliony za již prodané zboží a zabránili spolu 
s  Kotyzou pak i vzetí provozního úvěru na mzdy 
zaměstnancům. Část zboží dokonce nechali vyrábět 
mimo Zákupy, PVO tak počalo ztrácet zakázky 
a  zákazníky. Po čtyřech měsících bezvýchodné situace 
začal jednatel firmy Zdeněk Rydygr připravovat návrh 
na  konkurz. Když Kotyza s Lignou viděli, že by dostali 
z  majetku minimum, obrátili a nabídli své podíly 
k prodeji. Od 15. srpna 2001 pak vlastnili PVO sro. Josef 
Doubrava a Zdeněk Rydygr. V roce 2005 odešel 
ze  zdravotních důvodů do starobního důchodu Josef 
Doubrava a PVO sro. se stala rodinnou firmou. Po pěti 
letech se podařilo Rydygrovým splatit veškeré úvěry 
a půjčky na vyplacení podílů a od té doby pracuje PVO 
ve  vlastní budově a bez provozního úvěru. Veškerý 
export si společnost zajišťuje sama. V roce 2008 bylo 
otevřeno soukromé regionální muzeum. Stopadesátiletá 
voda z 8. srpna 2010 se objektů PVO nedotkla. V roce 
2014 se díky mimořádnému hospodářskému výsledku 
podařilo opravit omítky přední části hlavní budovy, 
opravit nebo vyměnit okna a arkýře a obnovit secesní 
komíny. V roce 2016 byla výroba masek a hlav zapsána 
na seznam nemateriálních statků tradiční lidové kultury 
Libereckého kraje a o rok později podpisem ministra 
kultury Ilji Šmída na Seznam nemateriálních statků 
tradiční lidové kultury České republiky. Za covidu nás 

EDUARD HELD MUZEUM

Jaroslav Mišák Neznámá malířka masek

Ivan Jirous
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Po celý den dílničky s výtvarným tvořením, 
malováním masek, klobouků, apod.

velmi poškodila Babišova vláda. Zavřela všechny naše 
odběratele a školy nesměly 8 měsíců do muzea 
a na workshopy. Tím se narušily do budoucna obchodní 
a  zejména návštěvnické vazby na muzejní a zájmové 
činnosti, přes 50% lidí dnes objednává dotované zboží 
z  čínských e-shopů, jde převážně o zásilky v hodnotě 
do  150 eur, které se neclí standardní cestou. U nás 
naopak poštovné leckdy převyšuje cenu objednaného 
zboží. Neuváženě překotný obrat EU ke „Green Dealu“ 
a napadení Ukrajiny Ruskem vedly ke zdražování energií, 
což  komplikuje firmám  život zvýšenými náklady a bude 

nadále ztěžovat podnikání u nás proti jiným evropským 
státům a zejména USA. 
V roce 140. výročí založení Heldovy firmy a 30. výročí 
vzniku PVO sro. tvoří výrobní náplň ze čtyř pětin 
kooperace a výroba reklamního zboží, zhruba pětinu 
klasická výroba, která je zachována v plném rozsahu. 
Doplňují ji muzejní činnost a workshopy. Jako 
eventualitu výrobní a muzejně-zájmové činnosti 
upravuje společnost část secesní budovy na ubytovávání. 

                                                                                                                                                                       
Zdeněk Rydygr 

EDUARD HELD MUZEUM
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S rokem 2023 jsme se v Kamenici rozloučili tradiční 
silvestrovskou procházkou. 
Sešli jsme se v hojném počtu. Kdo chtěl, prohlédl 
si  otevřenou dřívější márnici na hřbitově, kde jsou 
vystaveny staré fotografie Kamenice a kopie dopisu 
nalezeného v makovici věžičky zvonu. Byl uložen 
v plechovém pouzdře a nalezen při opravě márnice. 
Pak už jsme se vydali na procházku po stezce. Počasí 
nám ten den přálo.  

Při cestě jsme se občerstvovali donesenými dobrotami 
a  krásně jsme si popovídali. Na konci procházky jsme 
se rozloučili a popřáli si vše dobré v novém roce. 
Jako další akci plánujeme sáňkování, aneb zdolání kopce 
na čemkoli. Vzhledem k proměnlivému počasí jsme tuto 
akci již dlouho nepořádali, tak snad letos. 

       Za OV Kamenice 
                                        Věra Hlavničková 

OSADNÍ VÝBOR KAMENICE
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OSADNÍ VÝBOR BOŽÍKOV

Ani poslední měsíc v roce 2023 jsme nezaháleli 
a  připravili pro naše velké i malé obyvatele Božíkova 
několik akcí. 
Vše odstartovala Mikulášská nadílka, která proběhla 
během druhého adventního víkendu. I přes nepřízeň 
počasí se akce vydařila. Děti byly obdarovány 
od Mikuláše balíčkem se sladkostmi a pro dospělé bylo 
připraveno občerstvení v podobě teplého čaje 
a svařeného vína.  
Další vydařenou akcí bylo rozloučení s rokem 2023, kdy 
jsme se v hojném počtu sešli a zhodnotili jsme, 
jak se nám povedl stávající rok a pomalu plánovali na rok 
příští. Bylo i pohoštění v podobě chlebíčků, jednohubek, 

možnost opékání vuřtů. Akci jsme zakončili předčasným 
novoročním přípitkem. 
Nový rok jsme přivítali II. ročníkem Procházky 
se  sousedy, jelikož se říká, jak na Nový rok, tak po celý 
rok a ve zdravém těle zdravý duch. 
Tímto bych chtěl poděkovat všem, kteří pomáhají 
s organizací akcí v Božíkově. Také všem spoluobčanům, 
kteří se těchto akcí účastní, bez vás by nebyla ta správná 
atmosféra. Nakonec chci jménem osadního výboru 
popřát všem hodně štěstí a zdraví do Nového roku 2024 
a na další akcích na viděnou. 

Za OV Božíkov Miroslav Žížala 
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Domácí únikový plán Vám může zachránit život! 
  
Domov je místo, kde bychom se měli cítit nejvíce 
v  bezpečí. Nicméně, je moudré být připraven 
na  nečekané události, jako jsou požáry nebo jiná 
nebezpečí, která by mohla vyžadovat rychlý únik. 
Vytvoření domácího únikového plánu může být klíčovým 
prvkem pro bezpečnost vaší rodiny.  
Než se pustíte do vytváření plánu, projděte si pečlivě 
každý kout Vašeho domu. Zjistěte, kde se nacházejí 
východy, okna a dveře. V potaz berte i umístění 
bezpečnostních prvků, jako jsou požární hlásiče a hasicí 
přístroje. Určete hlavní cesty, kterými můžete opustit 
dům v případě nouze. Pokud máte domácí zvířata, 
zahrňte je do plánu a zvažte, jak je dostat bezpečně ven. 
Je důležité, mít více než jednu možnost, abyste měli 
alternativy v případě, že by některá cesta nebyla 
průchodná.  
A pak si, nejlépe se všemi členy rodiny, vytvořte domácí 
únikový plán.  Nakreslete si na papír půdorys nebo mapu 
vašeho domu či bytu. Když využijete čtverečkovaný 
papír, půjde Vám to lépe. Zakreslete všechny patra, 
místnosti, dveře a okna. Zahrňte všechny možné 
východy, včetně zadních dveří, oken a případně balkonů, 
pokud jsou v bezpečné výšce nad zemí. Vyznačte 

v nákresu bezpečnostní prvky. Potom šipkami vyznačte 
nejbezpečně jš í únikové cesty. Na co nesmíte 
zapomenout je i určení místa setkání pro členy rodiny 
v bezpečné vzdálenosti od domu. Toto místo by mělo být 
snadno identifikovatelné pro všechny její členy. Může 
se  jednat o blízké bydliště babičky a dědy nebo např. 
oblíbenou restauraci nebo jen zastávku tramvaje či jiný, 
Vám blízký bod. Důležité je, abyste se všichni 
po opuštění bytu nebo domu na toto místo bezodkladně 
dostavili, aby bylo možné rychle zjistit, jestli někdo 
nezůstal uvnitř . Tato informace bude sloužit 
záchranářům pro případ provádění záchranných prací. 
Na závěr je nutné dodat, že pouhý zákres plánu nestačí. 
Každá rodina by si měla vyzkoušet, jestli by reálně 
opravdu zvládla opustit byt podle svého únikového 
plánu. Ačkoliv v reálu by situace nebyla v žádném 
případě příjemná, lze si nácvikem, osvojit základní 
pravidla chování nebo dojít k závěru, že plán je nutno 
upravit. A v žádném případě, to nemusí být pro nikoho 
nuda! Zejména s dětmi lze nácvik provést formou denní 
či noční únikové hry.  

Nezapomeňte! Štěstí přeje připraveným! 

kpt. Ing. Alena Sládková 

HASIČI RADÍ OBČANŮM
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KULTURA - FOTOGALERIE

Novoroční ohňostroj

Vánoční koncert v kostele

Novoroční ohňostroj Josef Klíma

Josef Klíma Novoroční posezení se seniory Novoroční posezení se seniory

Novoroční posezení se seniory Novoroční posezení se seniory Novoroční posezení se seniory
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PŘIPRAVUJEME: 

• 11. 4. Cestopisný pořad  
• 30. 4. Pálení čarodějnic 
• Den her pro seniory 
• 1. 6. Den dětí
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ZPRÁVY Z FARY

Římskokatolická farnost, Mimoňská 228, 471 23 
Zákupy pravidelná bohoslužba: každou neděli 
od 8,30 hod., v týdnu dle rozpisu 

Náprava zlých věcí – Panna Maria vítězí 
Je to více než pět let, kdy se oči celého světa obrátily 
k  hlavnímu městu Francie k Paříži. A všechny ty oči 
plakaly. 
Katedrála Notre-Dame (Naše Paní) hoří! Hlavní 
nádherný symbol Francie ničí plameny. Gotickou 
katedrálu, jejíž stavba byla zahájena ve 12. století 
a  dokončena ve 14. století, a která je zasvěcena Matce 
Boží a sloužila po staletí k oslavě Boží a dobru obyvatel, 
zapálil zřejmě zkrat na elektrickém vedení.  
Naštěstí se zvedla obrovská celosvětová vlna solidarity. 
Každý má za co Panně Marii děkovat. Francouzský 
prezident Emmanuel Macron prohlásil, že katedrála 
Notre-Dame bude do pěti let opět stát ve své kráse. 
Předpokládané náklady na její obnovu byly odhadnuty 
na obrovskou částku. A opravdu se začalo pracovat. 
A nyní se dovídáme radostnou zprávu, že dne 8. prosince 
letošního roku se má katedrála po ničivém požáru 
otevřít. Ještě téměř celý rok budou probíhat práce 
především v interiéru jako například očištění zdí, vitráží, 
jejich doplňování, instalovat se bude nový mobiliář atd., 
aby byla katedrála co nejkrásnější. Ale konec 
je v dohlednu a návštěvníci se už těší, že se budou moci 
opět setkávat s Bohem při bohoslužbách a modlitbě 
a také s Matkou Boží. 
Ale dobrou zprávu nemáme jen z města nad Seinou, 
a le  i  naše hlavní město má velkou novinu. 
Na  Staroměstském náměstí v Praze se na Mariánský 
sloup vrátily na prázdné podstavce zatím tři sochy 
andělů. Vytvořili je tři sochaři: Petr Váňa, jehož dílem 
je celý Mariánský sloup, Jiří Kačer a Petr Siegel. Podoby 
těchto andělů byly známy. 
Místo, kde má být čtvrtý anděl, je zatím prázdné, protože 
se jeho původní podoba nedochovala. Odborníci 
tak museli hledat a shodnout se, než byla práce zadána 
sochaři Vojtěchu Adamcovi. Došlo tedy k časové 
prodlevě , a le podle časového harmonogramu 
by  se  i  poslední anděl měl na Staroměstské náměstí 
vrátit již červenci. Na svátek Nanebevzetí Panny Marie 
15. srpna by měl sochy andělů na Mariánském sloupu 
požehnat pražský arcibiskup otec Jan Graubner.  
Konečně bude napravena křivda, která se stala Matce 
Boží za její dobrotu, pomoc a lásku k našemu národu.  
          
Nezapomínejme na Desatero Božích přikázání  
Když izraelský lid odcházel z Egypta do země zaslíbené, 
pospíchali, vlastně prchali před útiskem a otroctvím, 
neměli ještě pevné zakotvení a řád. Uvěřili, že Mojžíše 
vzhledem k jeho mocným divům a síle, seslal jako vůdce 
sám Bůh. Na Sinaji jim pak Bůh prostřednictvím Mojžíše 
dal dvě kamenné desky s Desaterem přikázání. Jsou 
to  ty  nejjednodušší   zákony, které má člověk resp. 
všichni lidé dodržovat po celý život, aby byl na zemi klid 

a pokoj a  lidský život byl dobrý. Všechny další zákony 
pak staví na Desateru. V průběhu staletí jich přibývá, 
upřesňují se  a zpodrobňují se, rozvíjejí se a jdou 
do  jednotlivostí. V  dnešní době jich je opravdu velmi 
mnoho a určitě není obor, oblast atd., které by nebylo 
zákonně ošetřeno. Člověk nevzdělaný v právní vědě má 
mnohdy problémy se ve spleti zákonů orientovat. Přesto 
však stále platí deset jednoduchých základních Božích 
přikázání. Jejich znění, rozbor a příklady jsme asi před 
čtyřmi lety v  Zákupském zpravodaji vysvětlovali. Dnes 
se  k nim vracíme a chtěli bychom upozornit znovu 
na  4. Boží přikázání, které zní: Cti otce svého a matku 
svou, abys dlouho žil a dobře se ti vedlo na světě!  
Důvodem opakování je velmi nedobrá věc, která se děje 
v naší společnosti. Z nějakého ošklivého a zlého úmyslu 
jsou lidé osočováni a popichováni, aby zapomínali 
na  svou povinnost a úctu ke starší generaci. Starým 
lidem je dokonce vyčítáno, že zatěžují státní rozpočet 
a že vlastně spotřebovávají a okrádají budoucí generace. 
Mladí lidé, kteří jsou stále ještě závislí na rodičích 
se dokonce vysmívají a někdy až urážejí seniory, přestože 
sami ještě nezačali pracovat a přispívat do společné 
kapsy. V supermarketech si nakupují drahé drinky a mají 
poznámky k tomu, že penzisté nakupují ve slevách 
a  rozmýšlejí nákupy. Je to velice urážlivé a sprosté. 
Ale  i generace čtyřicátníků a padesátníků, také mladých 
tatínků a maminek, tedy lidí v produktivním věku, 
se  dívají s despektem na staré lidi, protože jim někdo 
do  hlavy vložil myšlenku, že důchodci se mají nejlépe. 
Vůbec je nezajímá, že většina starých lidí nedosáhne 
zdaleka na průměrný avizovaný důchod, že se zhoršily 
životní podmínky všem, že musí také platit drahé 
energie, nájmy, potraviny, zdražené léky a služby. 
A  důchody se sice zvedly, ale kompenzace zdaleka 
nekryjí zvýšené náklady. A jestli senioři s penzí 
vycházejí, tak je to díky tomu, že se velmi uskromňují 
a  dokáží s penězi hospodařit. Také se jaksi zapomíná, 
že si staří lidé svou penzi zaslouží, že celý život pracovali 
a odváděli povinné odvody. Nejde tedy o žádné projídání 
peněz budoucí generaci, ale poctivě odpracovanou 
dávku.  
V této souvislosti si připomeňme epickou báseň Jana 
Nerudy Dědova mísa. Když jsme ji ve škole, tehdy ještě 
asi v 8.-9. třídě, rozebírali, moc jsme jí jako adolescenti 
nerozuměli. Postupně jsme začali chápat závažnost 
básníkova sdělení. Kdo by si snad již nevzpomínal, tak 
krátký obsah básně:   
Starý děda si zahřívá upracované ruce a jeho syn z kusu 
dřeva vyrábí jakési koryto. Jeho malý chlapec obdivuje 
práci táty a chce vědět, co vyrábí. A táta mu vysvětluje, 
že dědovi se třesou ruce, všechno nádobí rozbije 
a že tedy pro něho vyrábí dřevěné. Malý syn je nadšený 
a  chce se také práci naučit. Táta se ho ptá, proč 
by to chtěl umět a dostává odpověď, že až bude on starý, 
že mu také udělá dřevěné nádobí. V posledním sloce pak 
básník předkládá obraz, kdy otec líbá starému dědovi, 
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svému otci, upracované ruce, a děda pláče. A dítě skáče 
okolo a chce vědět, co se děje, proč táta přestal vyrábět.    
Jan Neruda velmi plasticky ukazuje, jak i v jeho době, 
tedy v 19. století, docházelo k neúctě ke starým rodičům. 
Ale přece jen jsme už v 21. století, lidé jsou vzdělanější 
a snad i vyspělejší, proto by popisované jevy už měly být 
překonané a být minulostí. 
Každý si přece uvědomuje, že rodiče chtějí pro své děti 
to  nejlepší, že pracují dlouhá desetiletí a vytvářejí 
domov. A že ty děti také jednou vyrostou, budou 
pracovat zase pro dobro svých dětí, ale že také zestárnou 
a nebudou už moci pracovat a budou dostávat rentu. 
To je prostě danost, generační jistota.  
Mějme tedy na paměti 4. Boží přikázání a chovejme 
se správně.   
A ještě jedno ohlédnutí: Tradiční vánoční koncert, který 
pořádá Farnost Zákupy vždy 28. prosince v 17.00 hod., 
předčila očekávání návštěvníků. Vždy se snažíme, aby 
předkládaný program byl na úrovni, byl velkou oslavou, 
prohloubil radost a prožívání narození Ježíška. Ať už to 
byly zákupské děti se svými pásmy koled, vánoční mše 
(např. od Jakuba Jana Ryby), různé vánoční a duchovní 
skladby v podání různých sborů a různých hudebních 

těles, zpěvaček a zpěváků. Vše autentické, jak se říká na 
živo. A vždy byly ohlasy posluchačů víc než nadšené, 
kostel doslova praskal ve švech.  
Letos domluvil pan děkan vystoupení tří umělců, členů 
opery Libereckého divadla F. X. Šaldy – Petra Tomeše, 
varhaníka, Pavla Jeníčka, trumpetisty a sólistky Věry 
Kavanové Poláchové. V jejich podání zazněly skladby 
českých i světových skladatelů. A nutno říci, že kdo 
na koncertě nebyl, opravdu přišel o mnoho. Hudba, která 
zněla kostelem, byla zcela jiná, než jsme obvykle zvyklí, 
precizní a vypracovaná. Bylo nádherné a neopakovatelné 
v prostředí Božího domu slyšet trumpetu a varhany, 
které jakoby naplňovaly každý duchovní prostor. 
A  k  tomu zpěv paní sólistky Věry Kavanové Poláchové. 
Závěrečný aplaus si umělci zasloužili. Zkrátka nádhera.  
A jen taková perlička. Potkala jsem minulý týden v České 
Lípě pána, který byl na koncertě, a on mi musel nadšeně  
sdělit, že to byla „bomba“. A že z toho zážitku bude žít 
celý rok.       

                                                                                                                                                                                                                                                                                                            
za  farníky M. Hašlová    



23

ZDE MOHLA BÝT I VAŠE 
REKLAMA 

  celá A4     400 Kč 
  1/2 strany 200 Kč 
  1/4 strany 100 Kč 
  1/8 strany   50 Kč
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V prosinci oslavil své  
90. narozeniny  

pan František Dvořák 

V prosinci oslavila své  
93. narozeniny  

paní Irena Kubánková 

V prosinci oslavil své  
93. narozeniny  

pan Karel Přibyl 

JUBILANTŮM PŘEJEME 
VŠECHNO NEJLEPŠÍ, PEVNÉ 

ZDRAVÍ A HODNĚ 
SPOKOJENOSTI DO DALŠÍCH 
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